

လိနိုင်းဝဘာန် 4 သီ, 2024

Lakeside တီထီကိဖိလီအီအီပူဂဲလီလီ တပ်ပနီတပ်ကူတပ်သီးတပ်ဘျါ ကဲထီဝဲ ကီဖဲပဲ ပုဟ့ုတပ်ကူတပ်ဖးတပ်

ဖဲ 2024-2025 ကီဖဲပဲ ကိဖိတပ်ကူတပ်ဖး ကမ်းတံ (State Student Advisory Council) မဟံထံပဲလီအိဝဲသကိးသး အဆိကတပ် တဘျီဖဲ လိနိုင်းဝဘာန်အပူဂဲလီ, Lakeside တီထီကိဖိ Anna Katz ကမုာ်စုာ်ကီးဝဲ ပုဟ့ုထီတပ်ထံအကျါတဂါလု အကမတပ်ဆိတလဲလု Georgia အတပ်ကူတပ်ကူသုဆူညါအဂီၢ်န့ၢ်လီၤ. အဝဲမုာ်ကိဖိ 74 ဂါအကျါ တဂါလု ဘုာ်တပ် ယုထာထီာ် အီၤလု ကီဖဲပဲ ဒီတဘျီညါအပူဂဲလီ ကီဖဲပဲကိ ပုဟ့ုတပ်အခိၣ် Richard Woods, ဒီး Anna ကဲန့ၢ် ခါးစးလု ကီၣ်ကးကရု အပူဂဲလီထဲလု အဝဲအကိအဂီၢ်ဘုာ်ဒီး ကမုာ်ယုာ်စုာ်ကီးဝဲလု DeKalb ဒီထံ ကိကီၢ်ရုာ်ဟီၣ်ကဝီၤ (DCSD) ဒီဘုာ်ညါအဂီၢ် လု တနံၣ်အံၤအပူဂဲလီလီ.

ဖဲ Anna သုာ်ညါဝဲ တပ်ဟ့ုလီၤအီၤမုဒါန့ၢ် တဲဝဲလု, “ယသုာ်ပိးသးဝးဒိးမးန့ၢ်လီၤ”. တဲစုာ်ကီးဝဲလု, “တဘျီယီ ယစးထီာ် ဆိကမိာ် ဘုာ်ယးတပ်ဂုာ်တဖၣ် လုယကဘုာ်တဲဖျါထီာ်အီၤ ဖဲတပ်ထံပဲလီအိဝဲသကိးတဖၣ်အပူဂဲလီလီ.”

Anna အတပ်သုာ်ပိးသးဘုာ်ထွဲ တပ်ကတီၤတဲန့ၢ်ခဲးတပ်အခိၣ်ထံးဒိာ်ဘိးထီာ်ဖဲ အဝဲမဟံထံပဲခဲန့ၢ်တနံၣ် ဖဲအဝဲဟ့ုထီာ် တပ်ခိဆါ ဘုာ်ထွဲ DCSD တပ်ပနီတပ်ကူတပ်သီးတပ်ဘျါ ဖိလဲစံာ်အခါန့ၢ်လီၤ. လုတပ်သုာ်ညါဟံပနီဝဲလု တပ်သိာ်တပ်သီလု အအိၣ်တုာ်လဲ တဖၣ် တဒုးန့ၢ်ဝဲ ခါဆါကတီၢ် ပုဟ့ုတဂါအတပ်ထံတပ်ပသးတဖၣ်အယီ, အဝဲအတပ်ဟံဖျါထီာ် တပ်ထံအံၤ ဒုးကဲထီာ်ဝဲ ခိာ်ခါလု ကီၢ်ရုာ်ကကွာ်ကဒါကုာ်ဝဲ ဖိလဲစံာ် ဒ်သး ကဟံကဲကိဖိတဂါဘုာ်တဂါ အနီၢ်ကစၢ်တပ်ပသး ဒီးတကတီၢ်ယီ ရဲၣ်သဲကတီၢ်ဝဲ တပ်ပညီာ်လု တပ်အိၣ်ဘိာ်အိၣ်ညါအိၣ်မုာ်ဆိးပုၤအဂီၢ်န့ၢ်လီၤ.

Anna စံးဝဲလု, “တပ်လဲၤဒီဖျါတခါအံၤ ဒုးသုာ်ညါယုာ်လု မုာ်တပ်န့ၢ်လီၤမးန့ၢ်ဝဲ တပ်မဟံထံပဲတဖၣ်အယီ တပ်ကဲထီာ်လိာ်ထီာ် ဟဲအိၣ်ထီာ်ဝဲသုဒ်လဲန့ၢ်လီၤ”. “နမဟံထံပဲခဲးတပ်လု တပ်ဆိတလဲအဂီၢ် ကသုညီ ဖဲနမဟံထံပဲဆဲးကျိးလီၤလီၤဒီး ပုၤလုအကဘုာ် န့ၢ်လီၤ. ဖျါလုတပ်ဟံမသးတပ်ဒီး ကိဖိတပ်ကူတပ်ဖး ကမ်းတံ (Student Advisory Council) မုာ်တဲခွဲးတပ်ယာ် အလုအပုၤ တခါလု တပ်ကဲန့ၢ်ခါးစးလု ကိဖိတဖၣ်အဂီၢ် လုကီၢ်ဖဲပဲအပတီၢ်န့ၢ်လီၤ.”

ပုဟ့ုတပ်အခိၣ် Woods ဟံဖျါထီာ် အတပ်သုာ်ဆုာ်သးဂဲၤလု ကမ်းတံကရုဖိအသီတဖၣ်အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ.

ပုဟ့ုတပ်အခိၣ် Woods စံးဝဲ, “ခိာ်န့ၢ်သးစၢ်သုာ်တဖၣ်အံၤ မုာ်ခါးစးလု Georgia ခါဆူညါအဂီၢ်ဒီး အဝဲသုာ်အကလုာ်သုာ်တဖၣ်န့ၢ် မုာ်တပ်အရဲဒိာ်မးဖဲလု ပမဟံထံပဲတလဲဘုာ်ထွဲ ပကီၢ်စံာ်အတပ်ကူတပ်ကူသုဆူညါအဂီၢ်န့ၢ်လီၤ”. “ယမုာ်လုလု ယကနီၤဟ့ုဘုာ် အဝဲသုာ် အတပ်ဆိကမိာ်, အတပ်သုာ်ညါနီၤပါဒီး အတပ်ထံသုာ်တဖၣ် ဒ်ပမုာ် ပုၤမသးကီးတပ်လု ကမလီၤတံာ်ဝဲ ကိဖိ ကိးဂါဒဲး အိၣ်ဒီး တဲခွဲးတပ်ယာ်ဒီး ကဖျိးစိဝဲအဂီၢ်န့ၢ်လီၤ.”

ကီၢ်ဖဲပဲ ကိဖိတပ်ကူတပ်ဖး ကမ်းတံ (Student Advisory Council) န့ၢ်, ဘုာ်တပ်ဒုးအိၣ်ထီာ်အီၤလု Georgia တပ်ကူတပ်ကူသု ဝဲၤကျါ (Georgia Department of Education), လုအဒုးပုာ်ယုာ် ကိဖိတဖၣ် လုကမသးကီးတပ်ဘုာ်ထွဲ တပ်ဒုးအိၣ်ထီာ် ဖိလဲစံာ်တဖၣ်န့ၢ်လီၤ. ကမ်းတံ မဟံထံပဲဝဲဒုာ်လု တပ်ကူတပ်ကူသု ဖိလဲစံာ်တဖၣ် ဒီဆါအဝဲသုာ် အတပ်လဲၤဒီဖျါ တဖၣ် ဒီဖျါ တပ်မယုဖိးဝဲ ကိဖိလုအအိၣ်ဒီးတပ်လီၤဆိတသုာ်တဖၣ်လုကီၢ်ဖဲပဲဒီဘုာ်အပူဂဲလီလီ. ကရုဖိသုာ်တဖၣ်အံၤ ဘုာ်တပ် ယုထာ အီၤခိဖျါလု အဝဲသုာ် အတပ်ကဲခိာ်ကဲန့ၢ်, တပ်ဟ့ုတပ်မဟံထံပဲလုပုၤတဂါအပူဂဲလီ ဒီး အဝဲသုာ်အတပ်မဟံထံပဲဒီး တပ်ဖျိးစိတဖၣ် အယီန့ၢ်လီၤ.

ကမ်းတံတဖၣ်အံၤ ကကဲဝဲ တပ်ဆဲးကျိးဆဲးကျါလု ကိဖိတဖၣ်ဒီး ကီၢ်ဖဲပဲ တပ်ကူတပ်ကူသု ပုၤဘုာ်မုာ်ဘုာ်ဒါတဖၣ် အဘျီစၢ်န့ၢ်လီၤ. လုဒီတနံၣ်ညါအတီၢ်ပုၤ ကရုဖိတဖၣ် ကဒုးဟံဖျါထီာ်အဝဲသုာ် အတပ်သုာ်ညါနီၤပါဘုာ်ထွဲ ကီၢ်ဖဲပဲ ဖိလဲစံာ်တဖၣ်, ကတီၤသးကီး တပ်ဂုာ် ဘုာ်ထွဲ တပ်ကူတပ်ကူသုတပ်ဂုာ်တဂါလု အကါဒိာ်သုာ်တဖၣ်, ကဲခါးစးလုအဝဲသုာ်အကိတဖၣ်အဂီၢ် ဒီး န့ၢ်လီၤမသးကီးတပ်လု ပုၤတဂါတပ်ဟ့ုတပ်မဟံထံပဲ တပ်ရဲၣ်တပ်ကျါတဖၣ်လု Georgia ဒီဘုာ်ညါအပူဂဲလီလီ.

ဒ်အမုာ်ဝဲခါးစးထဲတဂါခိၣ်လု DCSD ဒီး ပုၤစုၤအကျါတဂါလု Atlanta အဝုာ်ပုၤအသီး, Anna သုာ်ညါဝဲလု အဝဲကဲန့ၢ်ခါးစး လု ကိဖိတဖၣ်လုအိၣ်ဒီးတပ်လီၤဆိတဒဲးသီးလီၤအသးအဂီၢ်အယီအဝဲဘုာ်ကဲန့ၢ်ဝဲခါးစးဒီးအတပ်ဟံလီၤအသးလု ကမဒိာ်ထီာ်ဝဲ တပ်ကလုာ် ဘုာ်ထွဲ တပ်ထံာ်လု အတကီၢ်လဲၤသုာ်တဖၣ်အံၤအဂီၢ်န့ၢ်လီၤ.

အဝဲစံးဝဲ, “ယမုာ်ဝဲကိဖိမုာ်တဂါဒီး မုာ်စုာ်ကီးပုယုဒါဖိတဂါအယိ, ယနီဟ့ာ်လီဝဲ တာ်လဲဒီဖျိတဖာ်အံသ့ဝဲန့ာ်လီ”. “ဘာ်ဆုာ် ယ သုာ်ညါဟ်ပနီာ်လါ ယတနုာ်ပာ်တာ်လဲဒီဖျိလါပုပုဘာ်ဃး ပုလီစဲလီသ့ဝဲလါစပုာ်, ပုသုဖဲဖိ မုတမုာ် ကိဖိဟိခွါတဖာ်အဂီာ် ဘာ်န့ာ်လီ. တာ်အံမုာ်တာ်တခါလါယဂီာ် လါ ယကဒိကန့ာ်တာ်ဂုဂုအဂီာ်ဒီး စိာ်ယီအဝဲသ့ဝဲ အတာ်ဘာ်ယိာ်သ့ဝဲတဖာ် ဆူတာ်မာ်ညါဖဲ ပမာ်တာ်အိာ်ဖျိတဖာ်အခါန့ာ်လီ.”

တာ်ဂုာ်အိာ်သ့ဝဲခဲလက်အကျါတခါလါ Anna တိာ်ဟ်ဝဲလါ ကတဲသကိးမုာ်ဝဲ တာ်ဖိာ်ဃးတာ်သိာ်တာ်သီ တထဲသီးတုသီးဝဲလါ ကိတဖာ် အပူန့ာ်လီ. ဒ်အမုာ်ဝဲ ကိဖိလါ အဆဲးလီမံလါတာ်မာ်လိခံခါဖဲ Georgia Tech အသီး အဝဲန့ာ်ယုသ့ဝဲညါမာ်လိအိာ်ဘာ်ဃး တာ်ဂုာ် တခါအံ ဒီဖျိ ကမုာ်ဖိလစံာ် တာ်မာ်လိတာ်တိာ်ကျါလါ အမာ်လိတာ်လါအိာ်ဒီးတာ်ပညိာ်ဘာ်ဃး ကိအတာ်ဖိာ်ဃးတာ်သိာ်တာ်သီ တာ်လီဆီလါ ပဒိာ်ကိတဖာ်လါအိာ်လါ Atlanta အပူန့ာ်လီ. လါတာ်မာ်သကိးတာ်ဒီး ကိကမံးတိာ်မိာ်ပုာ်ကရုဖိတဖာ်, အဝဲမာ် တာ်ယုထံာ်သ့ဝဲညါလါ မုာ်ပုသုဖဲဖိကိဖိတဖာ် ဘာ်တာ်ဖိာ်ဃးအီလါတာ်သိာ်တာ်သီ အါဒိာ် လါအတထဲသီးတုသီးဖဲ တာ်မုာ် ထိာ်သတြီ ဝဲဒီး အဝဲသ့ဝဲအသကိးပုဂါဖိကိဖိတဖာ် ဒ်လဲာ်အဖိခိာ်န့ာ်လီ.

Anna စံးဝဲ “တာ်ဂုာ်တာ်တခါလါ ယအဲာ်ဒီးမာ်သကိးတာ်ဒီး ကမံးတိာ်မုာ်ဝဲ တာ်ကမာ်စုာ်လီဝဲ တာ်ဖိာ်ဃးတာ်သိာ်တာ်သီ လါအတ ထဲသီး တုသီးဒ်အံတဖာ်ဒ်လဲာ်ဒီး မာ်လီတိာ်ဝဲလါ ကိဖိကိးဂါဒီး ကဆဲးထိာ်ကိန့ာ်လီ”. “ဒီး တဲသကိးတာ်ဂုာ်ဘာ်ဃး တာ်ဟးထိာ် ကိအပတီာ် လါ အဟဲကဲထိာ်အသးဒီဖျိ ကိတာ်ဖိာ်ဃးတာ်သိာ်တာ်သီအယိန့ာ်လီ.”

အဝဲအတာ်မာ်ဘာ်ထွဲတာ်တဲနုာ်ခဲးတာ်တကးဘာ်အမာ်ညါ Anna မုာ်စုာ်ကီးဝဲ ခိာ်နုာ် လါအဟူးဂဲဝဲထီာ်လါ အကစါဒ်ဝဲ အကိ အ တဝါအပူန့ာ်လီ. အဝဲကဲစုာ်ကီးဝဲ ကရုခိာ်လါ ပုယုဒါကိဖိတာ်စါဖျိကရု (Jewish Student Union) ဒီး ကရုခိာ်သယဲလါ တာ်မာ်လိတာ်စံာ်ညိာ်ဒိကန့ာ်တာ် (Mock Trial) ကရုန့ာ်လီ. ဒ်အဝဲအသ့ဝဲအိာ်သးအိာ်လါ ကကဲထိာ်ဘာ်ဝဲ ပီရီလါ ထံဖိကိာ်ဖိ ခွဲးယာ် တဂါအဂီာ်အသီး, အဝဲထံာ်ဝဲအမုအါလါ ကမံးတိာ်မုာ်ဝဲ ခိာ်ခါအိာ်ထံးတပတီာ်လါ ကကဲထိာ်ဝဲ ပုတဝါအတာ် ဆီတလဲလါ အတကိာ်လဲာ်ထိာ်ဝဲအဂီာ်န့ာ်လီ.

အဝဲစံးဝဲ, “ယကွာ်လုာ်လါဆူညါ ယကကဲနုာ်ခါာ်စးလါ DeKalb ကိဖိခဲလက်တဖာ်အဂီာ်န့ာ်လီ”. “ယမုာ်လုာ်လါ ယကမာ်တာ်ဆီတလဲ လါပကမာ်နုာ် တာ်စံာ်ညိာ်တီဒီး ဒုးအိာ်ထိာ်ဝဲ တာ်ဆီတလဲအဂုာ်သ့ဝဲတဖာ်လါ အကကဲဘျူးပဝဲကိးဂါန့ာ်လီ.”